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در پیام تسلیت حزب مردم سالاری به مناسبت درگذشت آیت الله 
سیدمحمد موسوی بجنوردی تاکید شد؛

آیت الله موسوی بجنوردی همواره در کنار
امام خمینی)ره( و مطالبات مردم باقی ماند

در پی درگذشــت آیت الله سیدمحمد موســوی بجنوردی، حزب مردم سالاری با 
صدور پیامی مصیبت وارده را به به همه شاگردان، ارادتمندان و وابستگان ایشان 

به ویژه آیت الله سیدحسن خمینی تسلیت گفت.
متن کامل پیام به شرح زیر می باشد:

»انا لله و انا الیه راجعون«
رحلت فقید وارسته و عالم ربانی حضرت آیت الله سید محمد موسوی بجنوردی 
موجب تألم و تأثر ارادتمندان ایشــان گشت. آن اســتاد برجسته فقه و حقوق 
همواره در کنار امام خمینی)ره( در نجف و ایران و مطالبات مردم در زمینه حقوق 
شهروندان و ایستادگی در برابر ظلم باقی ماند. بی شک خدمات برجسته ایشان که 
از خانواده فقاهت و روحانیت بود، در شورای عالی قضایی و هیات عفو زندانیان و 
عضویت در شورای مرکزی مجمع روحانیون مبارز هیچگاه فراموش نخواهد شد.

حزب مردم ســالاری ضمن عرض تسلیت به خاندان معزز بجنوردی، آقازادگان، 
همسر مکرمه شان، اخوی محترمشان، دامادهای سوگوار علی الخصوص آیت الله 
حاج سیدحســن خمینی، برای خانواده مصیبت دیده صبر جمیل و اجر جزیل و 

برای آن فقیه عالیقدر رحمت واسعه الهی را مسألت می نماید.

مرعشی:
اصلاح طلبان هیچگاه جریان یکدستی نبوده اند

دبیرکل حزب کارگزاران ســازندگی ایران گفــت: اصلاح طلبان هیچگاه جریان 
یکدستی نبوده اند؛ اگر بودند نیازی به تشکیل جبهه نبود و سازوکار تصمیم گیری 

جبهه اصلاحات هم اجماع نیست بلکه اکثریت مبنای تصمیم گیری است.
به گزارش ایرنا، سیدحســین مرعشی گفت: حزب کارگزاران سازندگی ایران در 
طول سال و درباره تحولات مختلف با جریان ها و شخصیت های سیاسی همسو و 
غیرهمسو گفت وگو و تعامل دارد. با این مقدمه، اینکه تعامل چند حزب سیاسی 
عضــو جبهه اصلاحات، به جدایی از این جبهه و جمع شــدن حول محور آقای 

مطهری تعبیر شود، قطعا کج فهمی است.
دبیرکل حزب کارگزاران ســازندگی ایران با بیان اینکه اساســا ســنت سیاسی 
کارگزاران، شخص محوری را برنمی تابد، اضافه کرد: همان طور که قبلا گفتم، ما 
از هر قدمی در جهت رقابتی شدن انتخابات استقبال می کنیم، اما این به معنای 
منصفانه بودن انتخابات در همه حوزه ها یا داشــتن تعداد قابل توجهی نامزد که 

بتوانیم مسئولیت سیاسی حمایت از آنها را بر عهده بگیریم، نیست.
مرعشی گفت: این ویژگی اصلاح طلبان است که هیچگاه جریان یکدستی نبوده اند 
که اگر بودند نیازی به تشکیل جبهه وجود نداشت. سازوکار تصمیم گیری جبهه 
اصلاحات هم اجماع نیست. هرچند ممکن است به آیین نامه های جبهه انتقاداتی 
وارد باشد، اما اکثریت، مبنای تصمیم گیری است. ما هنوز با این نقطه که امکان 
اثرگذاری در جبهه وجود ندارد، فاصله زیــادی داریم. دبیرکل حزب کارگزاران 
ســازندگی ایران گفت: طبق مصوبه کمیته سیاسی، حزب کارگزاران سازندگی 
ایران عضو جبهه اصلاحات است و هرچند مشکلاتی وجود دارد اما سعی خواهیم 
کرد پس از انتخابات و با اســتفاده از سازوکارهای دموکراتیک، جبهه اصلاحات 

را اصلاح کنیم.
به گفته مرعشی، جبهه اصلاحات تنها جبهه ای است که کارگزاران عضو آن است 
و هیچ پیشنهاد دیگری هم مطرح نشــده است. مرعشی در پایان با بیان اینکه 
برای بیش از ۷۰درصد کرسی های مجلس، نامزد اصلاح طلبی وجود ندارد، تاکید 
کرد: ما در تهران فهرســتی نخواهیم داشت و درباره حمایت از ۲۰ درصد دیگر 
کرسی ها نیز شعب استانی ما در هماهنگی با جبهه اصلاحات استان خود عمل 

خواهند کرد.

محمد علی ابطحی:
نجات انتخابات با لیست مطهری بعید است

فعال سیاسی اصلاح طلب گفت: علی مطهری به عنوان یکی از چهره های شاخص 
سیاســی نزدیک به اصلاحات اخیرا لیستی ارائه داده که به نظر نمی رسد بتواند 

انتخابات را نجات دهد و تغییر محسوسی در روند مشارکت مردم داشته باشد.
به گزارش منیبان، محمدعلی ابطحی، فعال سیاســی اصلاح  طلب، در رابطه با 
انتخابات پیش رو و ارزیابی از شرایط فعلی اظهار کرد: با توجه به شرایط فعلی که 
بر فضای کشور حاکم است نمی توان پیش بینی انتخابات پرشوری را داشت گرچه 
که اصل انتخابات یک موضوع اصلاح  طلبانه است و قطعا اصلاح  طلبان نمی توانند 
از چهارچوب انتخابات گذر کنند. او افزود: در حال حاضر رویکرد تحریم در جبهه 
اصلاحات وجود ندارد به رغم اینکه ردصلاحیت های گســترده ای صورت گرفته 
اما هیچ یک از اصلاح طلبان رویکرد تحریمی ندارند. علی مطهری به عنوان یکی 
از چهره های شاخص سیاسی نزدیک به اصلاحات اخیرا لیستی ارائه داده که به 
نظر نمی رسد بتواند انتخابات را نجات دهد و تغییر محسوسی در روند مشارکت 

مردم داشته باشد.
ابطحی با اشــاره به هجمه های اخیر به وزیر امورخارجه دولت تدبیر و امید پس 
از اظهاراتش گفت: بخشی از هجمه هایی که نسبت به ظریف وجود دارد به علت 
شــخصیت نازک  و نارنجی او اســت، اما محمدجواد ظریف چهره ملی و میهن 
دوست ایران است و اگر راه او ادامه پیدا می کرد، ایران امروز شرایط بسیار متفاوت 
تری داشــت. او ادامه داد: عده ای در قدرت با وجود ظریف همواره احساس خطر 
کردنــد و در زمانی که او وزیر امور خارجه هم بود با کارشــکنی خود را نمایان 
کردند. در واقع اگر راه ظریف ادامه پیدا کرده بود قدرت از دســت بسیاری افراد 
خارج شده بود و نان آنها آجر می شد. این چهره سیاسی اصلاح طلب تاکید کرد: 
ظریــف نباید به هجمه ها اهمیت بدهد و باید بداند دیدگاه و راه او مورد پذیرش 
تمام فرهیختگان و دلسوزان نظام است و البته هجمه ها هم نشان دهنده قدرت و 
قوت دیدگاه های وزیر امور خارجه دولت روحانی است. او افزود: اصلاح طلبی شاید 
در مراکز قدرت کشور حذف شده باشد، اما میان مردم و در تفکر آنها جای دارد. 
تندروها تا امروز هزاران بار برای جریان اصلاح طلبی مجلس ختم برگزار کرده اما 
همچنان در رسانه هایی که در اختیار دارند از اصلاح طلبان و مشی اصلاح طلبی 
می نویسند. ابطحی خاطرنشان کرد: جریان رقیب و تندرو در کشور برای تاختن 
بــه جریان اصیل اصلاح طلبی از همه امکانات اســتفاده کرده، اما بی تاثیر بوده 
است. امروز هم قاطبه مردم به جریان اصلاح  طلبی معتقد هستند و اقلیت، تفکر 

براندازان و اصولگرایان تندرو را دارند.

سخنگوی شورای نگهبان خبر داد
تایید مصوبه مجلس درباره تسویه بدهی دولت

به شرکت توانیر
ســخنگوی شورای نگهبان از تائید »لایحه الحاق یک بند به تبصره )۵( قانون 

بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور« از سوی این شورا خبر داد.
 به گزارش ایلنا، هادی طحان نظیف عضو حقوقدان و سخنگوی شورای نگهبان 

در حساب کاربری خود در شبکه اجتماعی ایکس نوشت:
»»لایحه الحاق یک بند به تبصره )۵( قانون بودجه سال ۱۴۰۲ کل کشور« در 
خصوص ســاز و کار تسویه بخشی از بدهی دولت به طلبکاران صنعت برق که 
در مراحل قبل با اشکالاتی مواجه شده بود، پس از اصلاح در مجلس و بررسی 
مجدد در شورای نگهبان، خلاف موازین شرع و قانون اساسی شناخته نشد.«

ویژه

احزاب

شورای نگهبان 

دبیر انجمن اســلامی مدرســین دانشگاه ها با 
اشــاره به اینکه دارد »امام زدایی« می شــود، 
گفت: همین که این بلا را بر سر نهاد انتخابات 
آورده اند، در واقع به معنای حذف امام از عرصه 
حکمرانی اســت. چتر امام بر سر همه باز بود. 
مثــلا در نامه آقای انصــاری که می خواهند از 
جامعه روحانیت جدا شــوند، ببینید امام چه 
نگرشــی دارد؛ ضمن اینکــه دعوت به وحدت 
می کند، کثرت را هم به رسمیت می شناسد و 

مانع آن انشعاب نمی شود.
به گزارش جماران، مشروح این گفت وگو را در 

ادامه می خوانید:
دکتــر مصطفی معین در ســیزدهمین 
همایش ســامت روان و رسانه با اشاره 
بــه نتایج یک پیمایش هشــدار داد که 
بی اعتمادی در ســطح عمومــی به 81 
درصد می رسد. نظر شما در این خصوص 

چیست؟
این بخشــی از موج چهارم سنجش ارزش ها و 
نگرش ها بوده نتایج آن منتشر نشده ولی بعضی 
افراد دسترســی دارند؛ نشــان می دهد خیلی 
وضع خوبی نداریم و مخصوصا در دو سال اخیر 

شدید افت کرده است.
این موضــوع چه تأثیــری می تواند در 

مشارکت انتخابات داشته باشد؟
عنصر اصلی سرمایه اجتماعی، سنجش عنصر 
اعتماد افقی و عمودی است؛ یعنی اعتماد اقشار 
جامعه به رأس و حتی اعتماد اقشار جامعه به 
همدیگــر. به نظرم بزرگترین عاملی هم که در 
افزایش و کاهش مشــارکت تأثیــر می گذارد، 
بحث اعتماد اســت و متأسفانه مردم اعتماد به 
نهادهای حکومتی را از دست داده اند و برآورد 
من این است که در پایین ترین سطح قرار دارد.

نسبت به چه چیزی یا چه زمانی؟
نسبت به کل این ۴۵ ســال، یک افول شدید 

کرده است.
 در مــورد میــزان مشــارکت هــم 

نظرسنجی های مختلف منتشر شده ولی 
تقریبا در همه نظرســنجی ها اتفاق نظر 
وجود دارد که میزان مشــارکت در این 
انتخابات کمتر از 30 درصد اســت. اگر 
نظرسنجی جدیدی در این خصوص مطالعه 
کرده اید، نتایج آن را برای ما بفرمایید. نظر 
خود شما در خصوص مشارکت مردم در 

انتخابات چیست؟
همین که نظرسنجی ها منتشر نمی شود، دلالت 
خاصی دارد. در ادوار گذشــته نظرســنجی ها 
حداقل به صورت ماهیانه منتشر می شد. آخرین 
نظرسنجی ایسپا مربوط به آبان ماه است و بعد 
از آبان دیگر منتشــر نشــد؛ نشان می دهد که 

اوضاع خوب نیست.
آخرین نظرســنجی که من شــنیده ام مربوط 
به زمان ثبت نام انتخابات)مرداد ماه( اســت که 
میزان مشارکت در تهران را بین 6 تا 9 درصد 
پیش بینی کرده، در مراکز استان ها و شهرهای 
بزرگ حدود ۲۰ درصد و سراسر کشور حدود 
۲۴ تا ۲۷ درصد بود. ولــی دلایلی نداریم که 
انگیزه های مشــارکت را بالا ببــرد؛ چه از بعُد 
اقتصادی و معیشتی که عامل تعیین کننده ای 
هست و چه اقداماتی که به نوعی جلب اعتماد 
عمومی کند، متأسفانه رخ نداده و باید همین 

حدود باشد.
در بعضی از نظرســنجی های دیگری که گفته 
شده و منتشر نشده، میزان مشارکت در تهران 
را تــا ۱۵ درصد و کل کشــور را تا 3۰ درصد 
گفته اند. چون گزینه های مختلفی مثل شرکت 
قطعی و شرکت احتمالی هست، شرکت قطعی 
بر اساس شنیده ها در بهترین حالت 3۰ درصد 

است.
شما عضو جبهه اصاحات هم هستید. اکثر 
قریب به اتفاق کاندیداهای اصاح طلب در 
این انتخابات رد صاحیت شدند تا جایی 
که جبهه اصاحات اعام کرد در تهران و 
خیلی از شهرها امکان ارائه لیست نداریم.  

این رد صاحیت های گسترده چه تأثیری 
در مشارکت مردم و احساس تأثیرگذاری 

رأی آنها دارد؟
طبیعتا در انتخابات مــردم هرچه گزینه های 
بیشــتری برای انتخاب داشــته باشند، یکی 
از عوامــل مؤثر در افزایش مشــارکت اســت. 
هرچــه حلقه رقابت تنگ تــر و محدودتر و در 
واقع گزینه ها برای مردم کمتر شــود هم مؤثر 
اســت. اینکه چه مقدار مؤثر هســت هم نکته 
جالب و قابل تأملی اســت. شنیده ها از بعضی 
نظرســنجی ها و ادعاهایی که هست، گفته اند 
میزانش پنج درصد اســت. اما باید سنجید که 
چرا به اینجا رســیده است. آیا قبلا هم همین 
بــوده یا نــه؟ قبلا خیلی رقابت بیشــتر بود و 
اثرگذاری زیادی روی میزان مشــارکت داشت 
ولی همین کاهش بســیار جای تحلیل دارد. 
یکی از عناصر انتخابات »رقابت« اســت، ولی 

عنصر دیگر »معنادار بودن انتخابات« است.
اصولا معنادار بودن انتخابات

با رقابت مرتبط است
با همدیگر مرتبط اســت، ولی الآن ما به حدی 
رســیده ایم که حتی اگــر کاندیداهای خیلی 
شــاخص اصلاح طلب هم تأیید می شــدند، یا 
مشــارکت می کردند و تأیید می شدند، معلوم 
نبود که چند درصد روی افزایش مشارکت تأثیر 
دارد. بــه دلیل تجربه هایی کــه مردم کرده اند 
مبنی بر اینکه حتی آدم های مورد اعتمادشان 
در ایــن نهاد انتخابی، یعنی مجلس، اثرگذاری 
ندارند. یعنی آدم انتخاب می کنند و حتی فرد 
هم می خواهد مؤثر باشد ولی این جایگاه دیگر 

اثرگذاری خودش را از دست داده است.
ترس از رد صاحیــت چقدر در محافظ 
کار شدن نمایندگان مجلس تأثیر داشته 

است؟
نمایندگان مجلس همواره سایه شورای نگهبان 
را بالای ســر خودشــان می بینند. طبق قانون 
فعلی شورای نگهبان تا قبل از صدور اعتبارنامه 

می تواند فرد را رد صلاحیت کند و خواســته 
اعضای شــورای نگهبان این است که نظارت 
آنها تا پایان دوره نمایندگی ادامه داشته باشد. 
ولی نظارت شورای نگهبان بر رفتار نمایندگان 
یک قانون نانوشته است. یعنی از لحاظ مسائل 
اخلاقی و فســاد مالی بایــد نهادهای ذیربط 
گزارش بدهند و این خوب اســت ولی مسأله 
بحث دیدگاه ها و نگرش ها  و بعُد سیاسی است.

نظر شما در مورد بیانیه 110 نفر چیست؟
کســی که عضو جبهه اصلاحات هست، معنا 
ندارد بیانیه ای که بــا مصوبه جبهه اصلاحات 

مغایرت دارد را امضا کند.
بعضی از اعضــای جبهه اصاحات امضاء 

کرده اند.
کســانی که ایــن بیانیه را امضــاء کرده اند، تا 
حدی که من شــناخت دارم، آدم های با حسن 
نیّت، صداقت و ســلامتی هستند. حق دارند و 
آزاد هســتند که حرف بزنند و شاید فضاهای 
جدیــدی را باز کنند، ولــی از دبیرکل حزبی 
کــه عضو جبهــه اصلاحات اســت، این رفتار 
غیرتشکیلاتی محســوب می شود. به هر حال 
طبق آیین نامه جبهه اصلاحات همه باید نتیجه 

اکثریت را تبعیت کنند.
آیا کنشی که آنها داشته اند می تواند خلأ 

حضور اصاح طلبان را جبران کند؟
به نظرم اگر قبــل از انتخابات چنین حرکتی 
شروع می شــد و حتی در خود ثبت نام ها مؤثر 
واقع می شــدند و می توانســتند یک جریانی 
شکل بدهند، شــاید مؤثر بود. ولی الآن دقیقه 
9۰ است و می گویند اگر ذرّه بین بگذاریم یک 
تعدادی در تأییدشده ها پیدا می شوند. مردم این 
را تجربه کرده اند و چیز جدیدی نیست؛ در واقع 
آزموده را آزمودن اســت و »آزموده را آزمودن 

خطا است.«
البته خود این دوســتان خوب با حســن نیّت 
هــم در گروه هایی که بحث شــده می گویند 
مــا اصلا کاری به عامه مردم نداریم و بیشــتر 

برای نخبــگان این حرف را زده ایم که بحثی را 
باز کنیم.

دارد  کلیدی  امام خمینی)س( یک جمله 
اســت«.  ملت  رأی  »میزان  می گوید  که 
اتفاقاتی که مخصوصا در دو سه انتخابات 
اخیر افتــاده چقدر با این راهبرد حضرت 

امام تناسب دارد؟
بحــث تأثیرگــذاری انتخابــات بــه همین بر 
می گــردد. یعنی مردم چون می بینند رأی آنها 
میزان نیســت و اثرگذار نیست، اعتمادشان را 
از دســت داده اند. اگر بخواهم تجربه خودم در 
مجلــس دهم را بگویم که چرا میزان رأی ملت 
 FATF نیست، مثلا رأی مجلس دهم به لوایح
است که حدود هفت سال می گذرد و هنوز در 
مجمع تشــخیص خاک می خورد؛ پس معلوم 

است که میزان رأی ملت نیست.
غفلت از امام چقدر به کشــور ما آسیب 

می زند؟
کاش فقــط غفلــت بــود؛ دارد »امام زدایی« 
می شــود. همین که ایــن بلا را بر ســر نهاد 
انتخابات آورده اند، در واقع به معنای حذف امام 
از عرصه حکمرانی است. چتر امام بر سر همه باز 
بود. وحدت در بحث های کلان و منافع ملی اما 
در عین حال کثرت را به رســمیت می شناخت 
و این را باعث حذف افراد نمی دانست. در دوره 
امام آیت الله صافی عضو شــورای نگهبان است 
و آیت الله صانعی هم هســت. امام به همه افراد 
احترام می گذاشت؛ ضمن اینکه خط و گرایش 
خودش را هم داشت. انتخابات مجلس اول بعد 
از سقوط دولت موقت برگزار شده است. یعنی 
به خاطر مسائلی استعفا داده و کنار رفته، ولی 
باز امام در رأی خود به آنها توجه داشته است؛ 
یعنی می خواســت همه باشــند. امام می گفت 

»همه با هم« و الآن می گویند »همه با من.«
 آیا بیانیه ای که برخی اصاح طلبان امضا 
کرده اند را می توان -به تعبیر آقای آرمین- 

به انشعاب در جبهه اصاحات تعبیر کرد؟
من فکر نمی کنم هدف آنها انشعاب بوده باشد. 
مسیری که آنها گفته اند، مسیر اصلاحات است 
و چیز جدیدی نیست؛ اصلا مشی آقای خاتمی 
همیــن بوده و در اوج اتفاقات ۱۵ ســال اخیر، 
آقای خاتمی به دماوند رفت و رأی داد. سال 9۲ 
هم اصلاح طلبان یک آدم با سابقه اصولگرایی را 
حمایت کردند و سال 9۴ که اکثر اصلاح طلبان 
را رد کــرده بودند، فراخــوان دادند و ۱8۰ نفر 
با لیســت امید وارد مجلس شــدند؛ و 8۰ نفر 
آنها به مسیر دیگری رفتند. یعنی این مسیرها 
آزمایش شــده و عملکرد حاکمیت مانع چنین 
مسیری  شــده است. همان صخره ستبری که 
آقای خاتمی گفته در این مســیر افتاده است. 
آقای خاتمی در بیانیه ۲۲ بهمن ســال گذشته 
تأکید داشتند که باید این مسیر را ارتقا بدهیم 
ولی دوستان می خواهند همان مسیر را امتحان 
کنند و اشــکالی هم  نــدارد که امتحان کنند؛ 
روز ۱۲ و ۱3 اســفند نتیجــه اش را می بینند. 
دغدغه الآن ما این است که هم باید حرمت این 
دوســتان حفظ شود، هم حسن انسجام از بین 
نــرود و در عین حال همه حرف ها را بزنیم. اگر 
دوستان به روش جبهه اصلاحات نقدی دارند، 
اجازه بدهند که دیگران هم به آنها نقد داشــته 
باشــند. نقدی که من دارم و توئیت هم کرده ام 
این است که این دوستان دغدغه توسعه دارند 
و گفته انــد که در میان این کاندیداها ۱۰۰ نفر 
آدم توسعه گرا پیدا می شود. در حالی که یکی از 
مؤلفه های مهم توسعه گرایی در عرصه سیاست، 
احترام به احزاب و نهادهای جامعه مدنی است. 
اینکــه آدم ها به عنوان شــخص حقیقی امضاأ 
کنند و لیســت ارائه بدهند، با توسعه تناسب 
ندارد. اگر دنبال توسعه هستیم باید تشکل های 
مدنی و احزاب را تقویت کنیم. در واقع کاری که 
مغایر تشکیلات، حزب و نهادهای مدنی باشد، 

خودش یک کار ضد توسعه است.

 یادداشت نویس روزنامه های اصلاح طلب در تشریح نظرات 
خود را درباره انتخابات یازدهم اســفند، گفت: کشور باید 
به ســمت اعتدال به معنای عقلانیت حرکت کند و برای 
این کار باید تندرویی کنار گذاشــته شود؛ اما این پروسه 
را از طریــق حضور در جامعه مدنــی دنبال می کنم، نه از 

طریق انتخابات.
بــه گزارش ایرناا، احمد زیدآبــادی، درباره »حق رأی هر 
ایرانــی« و همچنین بیانیه ۱۱۰ اصلاح طلب موســوم به 
»روزنه گشــایی«، گفــت: نظرات خاص خــودم را درباره 
انتخابــات دارم و معتقــدم انتخابــات در صورتی موثر و 
معنادار می شــود که یک سلسله اصلاحات پیشاانتخاباتی 
انجام شــود؛ به این معنی که همه نیروهای سیاســی در 
قالب یک پیمــان درباره چگونگی اداره کشــور به توافق 
برســند. در غیر این صورت این فعالیت هــا نمی تواند اثر 

چندانی داشته باشد.
این فعال سیاســی در پاســخ به اینکه »توافق و وحدت 
نیروهای سیاسی برای اداره کشور« در کدام »دموکراسی 
معیــار« به کار گرفته شــده اســت، تاکید کرد: اساســا 
دموکراســی براســاس وفاق حاصل می شود، یعنی قاطبه 
مردم راجع به حاکمیت ملی و عملکرد و شیوه دموکراسی 
با هم توافق کرده و در چارچوب این توافق رقابت می کنند.
زیدآبادی افزود: ما دموکراســی نهادینه شده نداریم و در 

وضعیتی قرار داریم که کشور به لحاظ سیاسی، اقتصادی، 
اجتماعی و زیســت محیطی پر از مشــکل اســت، و این 
مشکلات با شیوه های فعلی و گذشته حل نمی شود. برای 
حل آنها باید چند پله عقــب برویم و ابتدا در مورد نحوه 

اداره کشور به توافق برسیم.
وی تصریح کرد: رقابت هم به صورت فعلی ممکن نیست 
یعنی اینکه هرکس قدرت را به دســت می گیرد سعی می 
کنــد انتخاب مردم را محدود کنــد و قدرت را به انحصار 

درآورد و در کار منتخب ملت خلل ایجاد کند.
اصلاح طلبان چشــم به قدرت داشــتند/راه اصلاح تنها از 

طریق موازنه اجتماعی باز می شود
زیدآبــادی، مهم ترین انتقادش به اصلاح طلبان را این گونه 
اعلام کرد کــه آن ها از دوره ای به بعد چشــم به قدرت 
داشــتند و تصور می کردنــد با گرفتن قــدرت اجرایی و 
تقنینی راه اصلاح باز می شــود، در صورتی که راه اصلاح 
تنهــا از طریــق موازنــه اجتماعی باز می شــود و موازنه 

اجتماعی منجر به وفاق می شود.

یادداشت نویس روزنامه های اصلاح طلب ادامه داد: در این 
روش بایــد با نیروهای مقابل به توازنی برســید که نتواند 
شما را نادیده بگیرد و البته شما هم نمی توانید او را نادیده 
بگیرید؛ بنابراین تا درباره نحوه اداره کشــور توافق نداشته 

باشیم وقتمان را تلف می کنیم.
زیدآبادی با تصریح به اینکه از سال ۷6 تا امروز تنها دوبار 
از جمله ســال 88 در انتخابات شرکت کرده و عواقبی هم 
متحمل شــده، درخصوص اصل رأی دادن گفت: با توجه 
به فضای انتخاباتی موجود برای افرادی چون من به صلاح 

نیست وارد این عرصه شویم.

این فعال سیاســی و اجتماعی در پاسخ به این سوال که 
خــود را در چه جریان فکری جانمایی می کند، گفت: من 
به لحاظ سیاسی، مشی اصلاحی را دنبال می کنم البته با 
یک الگوی جدید. اما هرگز بخشــی از اصلاح طلبان یا در 

سازمانی از آن جنس نبودم.
خودم را نیروی چهارم تعریف می کنم

زیدآبادی گفت: خودم را »نیروی چهارم« تعریف می کنم 
که البته هنوز شکل نگرفته است.

اصلاحات باید از درون جامعه بجوشد
این روزنامه نــگار با بیان اینکه اصلاحــات باید از درون 
جامعه بجوشــد، افزود: در ســال ۷6 هم نیروی اجتماعی 
شکل گرفت و خودش را در انتخابات نشان داد و در نهایت 
خاتمی بر این موج ســوار شد. وقتی هم این نیرو فرسوده 
و ناامید شــد و کنار رفت، خاتمی هم نتوانست کار زیادی 

بکند و گفت که »من تدارکاتچی هستم.«
زیدآبادی ادامه داد: در کشور ما قدرت مادی دست طیف 
خاصی اســت، در ازای آن نیروهای منتقــد باید نیروی 
معنوی شــان را به قدرت اجتماعی تبدیل کنند تا توازن 
ایجاد شــود و بعد در سایه این توازن تعامل و توافق شکل 

گیرد و سپس در سایه این توافق به راه حل  برسیم.
اتحاد اعتدالی ها و اصلاح طلب ها امری حاشیه ای است

وی اتحاد اعتدالی ها و اصلاح طلب ها به سرلیســتی علی 
مطهری را امری حاشــیه ای خواند و در عین حال تأکید 
کرد: کشــور باید به ســمت اعتدال بــه معنای عقلانیت 
حرکــت کند و اگر بخواهد خــودش را اداره کند به ناچار 
بایــد تندروها را کنار بگــذارد. اما من این پروســه را از 
طریــق حضور در جامعه مدنی دنبال می کنم، نه از طریق 

انتخابات.

محمود صادقی تشریح کرد

هشداردربارهامامزدایی

احمد زیدآبادی تاکید کرد

معنا دادن به انتخابات با اصلاحات پیش انتخاباتی

بازداشت محکوم مالی فراری
هنگام خروج غیرقانونی از کشور

مجتبی قهرمانی رئیس کل دادگستری هرمزگان از دستگیری یک محکوم 
مالی فراری که دارای بیش از ســی فقره محکومیت قطعی اســت، هنگام 
خروج غیر قانونی از کشور خبر داد. به گزارش ایلنا، وی افزود: فرد مذکور 
دارای محکومیت های قطعی به میزان تقریبی 3۰۰ میلیارد ریال در شعب 
اجــرای احکام مدنی بندرعباس اســت و همچنین برای او در دادســرای 
بندرعبــاس قرار وثیقه چهارصد میلیارد ریالی صادر شــده بود.  قهرمانی 
تصریح کرد: این محکوم مالی قصد داشــت با اســتفاده از گذرنامه جعلی 
از طریق ترکیه به یکی از کشــور های اروپایی بگریزد که با انجام اقدامات 
اطلاعاتی و عملیاتی و همکاری مرزبانی جمهوری اســلامی ایران، هنگام 
خروج از مرز های غربی کشور دستگیر و با صدور قرار تأمین کیفری روانه 

زندان شد. 

عدلیه

کاندیدای انتخابات مجلس شــورای اسلامی با 
بیان اینکه مشکلات قابل حل است، اظهار کرد: 
این امر به ویژه به کمک ترکیب مجلس می تواند 
آغاز شــود تا توازنی هم در سیاست خارجی و 

هم اقتصاد ما برای رفع تحریم ها فراهم شود.
به گزارش ایســنا، علی مطهری در نشســت 
انتخاباتی ستاد »صدای ملت«، اظهار کرد: من 
نــه حزبی دارم نه چندان مصمم به فعالیت در 
این انتخابات بودم. حتی میلی به کاندیداتوری 
نداشــتم، اما با اصرارها کاندیدا شدم. در ابتدا 
هم تصور می کردم ردصلاحیت می شوم و برای 
مردم هم این پیام را دارم که می خواستم بیایم 

اما امکانش فراهم نشد.
وی افــزود: حتما باید در انتخابات مشــارکت 
کنیم. ما در شــرایط ویژه هســتیم. آنان که 
می گویند با شــرکت نکردن در انتخابات پیام 
خود را به نظام برســانیم و به این طریق نظام 

را اصلاح کنیم را قبول ندارم.

مطهری یادآور شــد: در شرایط حساس فعلی 
اگر میزان مشــارکت مردم کــه برای غربی ها 
نسبت به کشــوری مثل ایران که چشم همه 
دنیا به این کشــور دوخته شده بسیار اهمیت 
دارد، مطمئنــا منجر به این می شــود که پای 
میز مذاکره نیایند یا بخواهند برای امتیازگیری 
بیایند، اما اگر مشــارکت مردم بالا باشد ما در 
مذاکرات دست بالا را خواهیم داشت. کاندیدای 
انتخابات مجلس یادآور شــد: در عین حال با 
وقــوع جنگ غزه ما هم به طور غیرمســتقیم 
در جنگ هستیم. در چنین شرایطی حضور و 
مشارکت مردم در انتخابات قطعاً اهمیت خود 
را بــه همراه دارد. در عین حال حوادث ســال 
گذشــته را هم داشتیم و الان این بحث مطرح 
اســت که بعد از این حوادث، مشارکت به چه 
اندازه اســت؟ از این جهت هم میزان مشارکت 

در انتخابات اهمیت دارد.
وی افــزود: باید قبول کنیم بــه دلیل حوادث 

بسیاری و قول هایی که داده شده و عمل نشده 
و در دولت های پی درپی تجربه شده، در نهایت 
برخی را به این نتیجه رســانده که افق روشنی 
در آینده خود متصور نباشــند. اما ظاهر قضیه 
اینگونه اســت و این شــرایط قابل حل است. 
به ویژه ترکیب مجلس می تواند به این امر کمک 
کند که توازنی در سیاســت خارجی ما جهت 

رفع تحریم ها فراهم شود.
نماینده ســابق مجلس اظهار کرد: اگر مجلس 
قوی داشــته باشیم انتخاب مسئولان به شکل 
بهتری انجام می شود. بسیاری از نابسامانی های 
ما ناشی از این اســت که افراد درجه اول کنار 
گذاشــته شــده اند. اگر ما کشــور را بدست 
کارشناســان بســپاریم قطعاً وضعیت بهتری 
خواهیم داشت. مطهری با بیان اینکه ما نباید 
از اصلاح ناامید شویم، اظهار کرد: باید افرادی 
که عقلگرا هســتند و از شعارزدگی به دور و به 
دنبال بهبود وضعیت زندگی مردم  هستند - تا 

آنان احســاس کنند انقلاب اسلامی برای شان 
رفاه آورده - به مجلــس بیایند و این موضوع 
مهمی اســت. زمینــه آغاز ایــن کار می تواند 
از مجلس شــورای اسلامی باشــد تا زمینه ای 
برای اصلاحات در اقتصاد و سیاســت خارجی 
ما بگذارد و بر انتخابات ریاست جمهوری آینده 
هم تاثیرگذار باشد. وی تاکید کرد: اگر بگوییم 
مشارکت نمی کنیم میدان را برای طرف مقابل 
بازمی کنیم که افرادی بیایند و شعار دهند اما 
وضع مردم هم بدتر شــود. ما باید رأی دهیم و 

دیگران را هم به رای دادن تشویق کنیم. 
کاندیــدای انتخابات مجلس گفــت: ما نباید 
انقلاب را رها کنیم که به آســانی به دســت 
نیامده است، کسانی که می گویند این نظام را 
کنار بزنیم و یک نظام دیگر برپا کنیم، چنین 
حرف هایی همه خیال است. براندازی یک نظام 
به این سادگی نیســت. به این راحتی نیست 
که نظام را عــوض کنید. بایــد دنبال اصلاح 
 نظام برویم. مــا نباید از انتخابــات و کاندیدا 

شدن فرار کنیم.

علی مطهری در نشست انتخاباتی ستاد »صدای ملت«:

نباید از اصلاح ناامید شد 


